
پ�س از مرحوم 
سعيد احمديان

   گزارش
معدني  حسين 
كه آخرين مربي 
ايراني تيم ملي واليبال بود، حالا 10 سال بعد از 
آن روزها با انتخاب به�روز عطايي به عنوان 
جانش�ين آلكنو، واليبال به مربي�ان داخلي 

اعتماد كرده است. 
پوست اندازي واليبال بعد از المپيك آغاز شده است، 
چه در كادر فني و چه بازيكنان، گويا تغييرات زيادي 
در راه است. تغييراتي كه از كادر فني كليد خورد و 
دوشنبه شب بود كه سايت فدراسيون واليبال خبر 
داد بهروز عطايي به عنوان سرمربي جديد تيم ملي 
واليبال انتخاب شده است تا پس از سال ها نيمكت 
واليبال دوباره به يك مربي داخلي برسد. انتخابي 
كه البته پيش از المپيك قطعي ش��ده بود و حالا 
يك هفته پس از ناكامي واليبال با ولاديمير آلكنو به 

صورت رسمي اعلام مي شود. 
   معدني آخرين پرچمدار مربيان داخلي بود

از روزهايي كه فريدون شريف زاده به عنوان اولين 
مربي داخلي روي نيمكت تيم ملي واليبال نشست، 
63 سال مي گذرد، روزهايي كه تازه چند ماهي بود 
اولين تيم ملي واليبال در ايران ش��كل گرفته بود 
و پس از سردار نصرالله خان پاكس��تاني كه زمان 
كوتاهي در ايران حضور داشت، شريف زاده جاي 
او را گرفت تا كسي كه از او به عنوان پدر بسكتبال 
ايران نام مي برند، دستي به سر و روي واليبال كه 
تازه تيم ملي آن تشكيل ش��ده بود، بكشد و آن را 

سروساماني بدهد. 
پس از شريف زاده، مربيان خارجي و داخلي زيادي 
آمدند و در مقاط��ع مختلف تيم مل��ي واليبال را 
هدايت كردند. در يك دهه گذشته اما هيچ مربي 
ايراني فرصت پيدا نكرد به عنوان سرمربي هدايت 
تيم بزرگس��الان را برعهده داش��ته باشد، آخرين 
مربي ايراني تيم ملی واليبال تا امروز مرحوم حسين 
معدني بود. كاپيتان اردبيل��ي و بااخلاق تيم ملي 
واليبال كه پس از خداحافظ��ي از بازي هاي ملي 
رو به مربيگ��ري آورد و بعد از دس��تياري مربيان 
مطرحي مانند زوران گائيچ، سال 1388 به عنوان 
نفر اول كادر فني تيم ملي بزرگسالان انتخاب شد. 
واليبال بزرگسالان با مرحوم معدني كارنامه ای فراتر 
از انتظار را ثبت كرد كه اوج آن نايب قهرماني واليبال 

در بازي هاي آسيايي 2010 گوانجو بود. 
مرحوم معدني درباره آن موفقيت ه��ا گفته بود: 
»س��ال 2009 پيروزي هاي ارزشمندي به دست 
آورديم. در انتخابي قهرماني جهان كس��ي تصور 
نمي كرد از گروهمان صعود كنيم، اما به عنوان تيم 
 AVC دوم س��هميه جهاني گرفتيم. در دو دوره
كاپ، قهرمان شديم. در جام ملت هاي 2009 آسيا 
براي نخستين بار نايب قهرمان شديم و در بازي هاي 
2010 گوانجو نقره گرفتيم. در جام قهرمانان قاره ها 
با برزيل، لهستان و كوبا بازي كرديم و توانستيم از 
اين تيم هاي قدرتمند جهان ست بگيريم. همين 

نشانه ها باعث شد رزنده، سرمربي تيم ملي برزيل 
زماني كه در ليگ جهاني به ايران باخت، بگويد كه 

رشد واليبال ايران از سال 2009 آغاز شد.«
با وجود موفقيت هاي مرحوم معدني اما واليبال از 
سال 90 دوباره به سمت مربيان خارجي چرخيد. 
خوليو ولاسكو به ايران آمد، مربي  كه جهش بزرگ و 
شگفت انگيزي براي واليبال ايران ثبت كرد. بعد از او 
هم اسلوبودان كواچ، رائول لوزانو، ايگور كولاكوويچ و 
ولاديمير آلكنو، ديگر مربيان خارجي بودند كه روي 

نيمكت واليبال نشستند. 
  چرخش به سمت مربي ايراني

پس از المپيك، اتفاقات 12 س��ال پيش در حال 
تكرار است. اگر سال 88 واليبال پس از آنكه با زروان 
گائيچ به هدف هايش نرس��يد و رو به مربي ايراني 
آورد، اين بار هم پس از ناكامي با ولاديمير آلكنو در 
توكيو، نيمكت واليبال دوباره به يك مربي ايراني 
رسيده است. اين بار بهروز عطايي كه توانست سال 
98 تيم جوانان واليب��ال را قهرمان جهان كند، به 
عنوان س��رمربي جديد تيم ملي واليبال انتخاب 
شده است تا هدايت واليبال را پس از 10 سال دوباره 

مربيان داخلي برعهده داشته باشند. 
بهروز عطايي قرار اس��ت در رقابت هاي قهرماني 
آسيا كه از 21 تا 28 ش��هريورماه به ميزباني ژاپن 
برگزار مي ش��ود تيم ملي واليبال را هدايت كند. 
 B تيم ملي واليب��ال در اي��ن رقابت ه��ا در گروه
رقابت هاي قهرماني آس��يا با تيم هاي پاكستان، 
تايلند و هنگ كنگ همگروه است. ايران در اولين 
بازي خ��ود در تاري��خ 21 ش��هريورماه به مصاف 
هنگ كنگ مي رود. ملي پوشان كشورمان در تاريخ 
22شهريورماه با تايلند ديدار مي كنند و در آخرين 

بازي نيز در مرحله گروهي در تاريخ 23 ش��هريور 
مقابل پاكستان قرار می گيرند. 

  مأموريت دشوار عطايي در آغاز راه
بهروز عطايي دوشنبه شب ليست بازيكنان دعوت 
شده به اردوي تيم ملي واليبال را براي بازي هاي 
قهرماني آسيا اعلام كرد تا كار جدي تيم بزرگسالان 
در فاصله يك ماه مانده تا اين بازي ها آغاز شود. با 
تصميم عطايي، تركيب تيم ملي هم در قهرماني 
مردان آس��يا تركيبي از بازيكنان تي��م جوانان و 

بزرگسالان خواهد بود. 
 او ديروز ب��ه خبرگزاري مه��ر در اين ب��اره گفت: 
»بازيكنان المپيكي قطعاً دچار خستگي و فرسودگي 
ذهني، روحي و جسمي شده اند. كار زيادی از اين 
بازيكنان كشيده شده اس��ت. نكته مهم ديگر اين 
است، تمام سرمايه هاي ما بازيكناني كه به المپيك 
اعزام شدند، نيس��تند و بازيكنان شايسته ديگر به 
واسطه محدوديت نفرات اعزامي به المپيك نرفتند. 
نياز بود به برخي بازيكنان المپيكي استراحت داده 
شود. سعي كرديم به بازيكناني كه خارج از المپيك 
بودند فضا بدهيم، چراكه ميل بيشتري دارند. نگاهم 
اين است، بايد دو تا سه تيم داشته باشيم و از چرخه 
بازيكنان استفاده كنيم. پس از بررسي بازي هاي ليگ 
ملت ها، المپيك توكيو و تيم جوانان تصميم گرفتيم 
پنج بازيكن از تيم المپيك  همراه چند بازيكن از ليگ 
ملت ها و تعدادي از بازيكنان جوانان براي حضور در 

قهرماني آسيا كنار هم چيده شوند.«
مي��لاد عبادي پور، ميث��م صالحي، اميرحس��ين 
اسفنديار، اسماعيل مس��افر، جواد كريمي، علي 
رمضاني، علي اصغر مجرد، رضا عابديني، اميرحسين 
توخته، مهدي جلوه، صابر كاظمي، برديا سعادت، 

محمدرضا حضرت پور، ابوالفض��ل قلي پورو امين 
اسماعيل نژاد 15 بازيكن دعوت شده به اردوي تيم 
ملي واليبال توسط عطايي هستند. بازيكناني نظير 
ابوالفضل قلي پور، مهدي جلوه، امين اسماعيل نژاد، 
اسماعيل مسافر و علي رمضاني به نوعي اولين حضور 

جدي خود در تيم بزرگسالان را تجربه مي كنند. 
در اين ليس��ت از تيمي كه در المپيك حاضر بود، 
تنها عبادي پور، كريمي، مجرد، صالحي و كاظمي 
دعوت شده اند و س��عيد معروف، محمد موسوي، 
امير غفور، آرمان صالحي، مهدي مرندي، مرتضي 
شريفي و مسعود غلامي دعوت نشده اند و عطايي به 

اين بازيكنان استراحت داده است. 
با وجود صحبت هايي كه درباره خداحافظي سعيد 
معروف و محمد موسوي شنيده شده، اما عطايي 
مي گويد از اين بازيكنان در صورت ادامه حضورش 
در تيم ملي استفاده خواهد كرد: »اگر ماندگار شوم 
قطعاً از معروف، موسوي و غفور دوباره دعوت خواهم 
كرد. موسوي و غفور صحبتي راجع به خداحافظي 
انجام نداده اند و درباره مع��روف نيز حتماً كمك 

خواهم كرد كه مجدد بازگردد.«
با تمام اين تفاسير قهرماني مردان آسيا اولين ميدان 
واليبال پس از ناكامي در المپيك است، مسابقاتي 
كه عطايي اعتراف مي كند با توجه به نتايج توكيو، 
سخت و دشوار است، اما او مي خواهد فضا را تغيير 
دهد تا خاطرات تلخ حضور آلكنو با آمدن يك مربي 
ايراني پاك شود: »پس از سرخوردگي مردم از نتايج 
واليبال در المپيك قطعاً كار سختي پيش رو داريم، 
ولي با يك ويژگي مشخص حاضر شده ايم و فضا را به 
گونه اي جلو خواهيم برد كه تيم ملي عملكرد خوبي 

در قهرماني آسيا داشته باشد.«
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شيوا نوروزي

فريدون حسن

جنگ و جدل هاي تمام نشدني بر سر رفتن كاپيتان لئو
مسي را پاريسي بدانيد

پروژه رفتن ليونل مسي به پاري سن ژرمن به ايستگاه نهايي رسيده، با 
اين حال اما و اگرها پابرجاست؛   از يك طرف هواداران بارسا منتظر رقم 
خوردن معجزه براي ابقاي كاپيتان در نيوكمپ هستند و از طرف ديگر 

فرانسوي ها براي ورود مسي به پاريس صف كشيده اند. 
جنگ ادامه دارد؛ كاتالان ها از يك سو و پاريسي ها از سوي ديگر، در باشگاه 
بارسلونا جنگ و جدل بالا گرفته و همه سعي مي كنند در بحث عدم تمديد 
قرارداد لئو مسي خود را بي تقصير جلوه دهند. ضمن اينكه هنوز شايعاتي 
مبني بر ارائه پيشنهادهاي جديد به اين بازيكن از سوي آبي و اناري ها به 
گوش مي رسد. در طرف ديگر سران پی اس جی به هر دري مي زنند تا از 

جنجال ايجاد شده به نفع خود بهره ببرند و مسي را بازيكن خود كنند. 
    

ستاره محبوب براي ادامه همكاري همه كار كرد. او به رغم اينكه در زمان 
مديريت قبلي براي رفتن تلاش مي كرد با آمدن لاپورتا حاضر شد نيمي 
از مبلغ قراردادش را كاهش دهد تا پنج س��ال ديگر را نيز در بارس��لون 
بماند، ولي اوضاع آنگونه كه همه فك��ر مي كردند پيش نرفت و خورخه، 
پدر ليونل نيز نتوانست خواسته پسرش را محقق كند. لاپورتا به عنوان نفر 
اول باشگاه اين خبر را اعلام كرد تا همه خبردار شوند. اشك هاي مهاجم 
آرژانتيني در كنفرانس خبري نيز مهر تأييدي بود بر پايان افسانه مسي 
در بارس��ا. تنها تيمي كه توانايي خريد او را دارد پاري س��ن ژرمن است. 
مالك قطري  اين تيم حاضر به پرداخت دستمزد نجومي شده است. در 
روزهاي گذشته اخبار متناقضي در خصوص آينده لئو به گوش رسيد، ولي 
معتبرترين آن را ديروز اسكاي اسپورتس منتشر كرد و مسي را بازيكن 
جديد پاريس��ي ها خواند. فابريتزيو رومانو در توئيترش نوشت: »ليونل 
مسي به پاري سن ژرمن پيوست. توافق كامل براي يك قرارداد دو ساله 
صورت گرفته است. اين امكان وجود دارد كه اين قرارداد تا ژوئن 2024 
نيز تمديد شود. همچنين مسي در هر فصل حدود 35 ميليون يورو خالص 
حقوق دريافت خواهد كرد. او قطعاً پيشنهاد پاري سن ژرمن را پذيرفته و به 
پاريس خواهد رفت.« همچنين نشريه اكيپ فرانسه هم اين خبر را تأييد 
كرد: »مسي با قراردادی دو ساله به جمع بازيكنان پاريس اضافه خواهد 
شد.« اكيپ دستمزد مسي را سالانه 40 ميليون يورو تخمين زده است. 

    
اتفاق عجيبي كه ديروز چند ساعتي هواداران را سردرگم كرد، موضوع 
حل موانع تمديد قرارداد مسي و بارسا بود. رسانه هاي اسپانيايي گزارش 
دادند كه رئيس باشگاه شبانه پيشنهاد جديدي را به پدر ليونل ارائه داده 
تا شايد اوضاع تغيير كند، اما مسي پيشنهاد را نپذيرفت تا طرفدارانش 
دوباره نااميد شوند. پس از آن نشريه اسپورتس اسپانيا گزارش داد كه 
باشگاه، تصاوير برنده شش توپ طلا را از ديوارهاي ورزشگاه نيوكمپ 
حذف كرده است! عده اي ديگر هم شايعه كردند بارسلونا تلاش مي كند 
از طريق متهم كردن باشگاه فرانسوي به رعايت نكردن فيرپلي مالي، 

مانع از عقد قرارداد مسي و پاريسي ها شود. 
قطع همكاري مسي و بارسا شوك بزرگي براي دنياي فوتبال بود و عواقب 
بدي براي اين باشگاه خواهد داشت. علاوه بر ضرر 137 ميليون يورويي 
به برند باشگاه، يكي از اعضاي هيئت مديره نيز استعفا داده تا از اين طريق 
اعتراض خود را نشان دهد. يوپيس بعد از اعلام استعفايش رئيس باشگاه 
را خطاب قرار داد. او مدعي ش��د لاپورتا عامل اصلي جدايي مسي بوده و 
اين مسئله ربطي به قوانين لاليگا نداشته است: »زمان زيادي از پايان نقل 
و انتقالات باقي مانده بود و فكر مي كنم هر كاري كه مي شد براي ماندن 
مسي انجام داد، انجام نش��د. انگيزه اي واقعي از سوي باشگاه براي حفظ 
مسي وجود نداشت. با جدايي مسي حقوق هنگفتي كه باشگاه مي پرداخت 
تنها براي كوتاه مدت س��بك خواهد ش��د، اما هنوز كلي بازيكن، مربي و 
اعضاي كادر فني ديگر هستند كه حقوق هاي بالا دريافت مي كنند. باشگاه 
كسي را مي خواست كه بتواند اين فشار مالي ناشي از پرداخت حقوق ها را 
سبك كند و من فكر مي كنم كه اين اتفاق با اعمال فشار از سوي مديران 
اجرايي باشگاه رخ داد تا ما بتوانيم بخشي از درآمد باشگاه را ذخيره كنيم. 
به عقيده من مي ش��د كلي كار ديگر انجام داد كه نگذاريم مس��ي برود. 
درك نمي كنم در حالي كه هواداران بارسلونا به خاطر رفتن مسي اشك 
مي ريختند، چرا لاپورتا بايد همراه با رئي��س رئال مادريد غذاي دريايي 
صرف كند. سوپرليگ )دليل ملاقات لاپورتا و پرس( پروژه مهمي است، اما 

آينده مبهمي دارد. الان ما بايد مراقب وجهه باشگاه باشيم.«

نگاهي به انتخاب بهروز عطايي به عنوان سرمربي تيم ملي واليبال كه اولين مربي داخلي تيم بزرگسالان پس از 10 سال است

لبخند واليبال به مربي ايراني
گرايي در جمع طلايي هاي المپيكي كشتي 

فدراسيون كشتي بلافاصله پس از كسب مدال طلاي المپيك توكيو توسط 
محمدرضا گرايي در وزن 67 كيلوگرم كشتي فرنگي اقدام به درج عكس وي 
در كنار ساير طلايي هاي المپيك در خانه كشتي شهيد مصطفي صدرزاده 
كرد. بر اين اس��اس عكس اين قهرمان بااخلاق كشورمان به صورت كاشي 
در كنار 9 مدال آور ديگر المپيك كش��ورمان در بالاي خانه كش��تي شهيد 
مصطفي صدرزاده محل تمرين تيم هاي ملي كشتي حك شد. تاكنون تصاوير 
جهان پهلوان غلامرضا تختي، عبدالله موحد، امامعلي حبيبي، رسول خادم، 
عليرضا دبير، حسن يزداني در كش��تي آزاد و حميد سوريان، اميد نوروزي، 
قاسم رضايي و محمدرضا گرايي در كشتي فرنگي به عنوان 10 مدال آور طلايي 

المپيك در خانه كشتي شهيد صدرزاده به صورت كاشي حك شده است.

قانون منع جذب 
دنيا حيدري

     گزارش2
بازيكنان و مربيان 
خارج����ي ك��ه 
دستمزد داخلي ها را چند برابر كرده بود، توسط 
عزيزي خادم رئيس فدراسيون فوتبال لغو شد. اين 
اتفاق قابل پيش بيني بود، درست مثل قانون منع 
استفاده از گلر خارجي كه روزي وضع و روزي نيز 
لغو شد. هر دو اما قبل از آنكه بساط شان از فوتبال 
ايران برچيده شود تبعات سنگيني را روي دست 
فوتبال گذاشتند. هرچند اين دومي يك حسن هم 
داشت، آن هم عدم افزايش ش��كايت  بازيكنان و 

مربيان خارجي از فوتبال ايران به فيفا بود. 
    

زمزمه هاي وضع قانون منع استفاده از بازيكن و 
مربي خارجي كه بر سر زبان ها افتاد بسياري اعم از 
كارشناسان، تجربه تلخ و شكست خورده قبلي در 
خصوص گلرها را مطرح كردند و هشدار دادند كه 
اين داستان مي تواند تبعات سنگيني را به دنبال 
داشته باشد، اما حرف ها چون ميخ آهنيني بود كه 
بر س��نگ نمي رفت و آقايان بر مواضع خود براي 
وضع اين قانون ايستادند و مانع از جذب بازيكن و 
مربي خارجي شدند. سدي كه از همان نخستين 
روزها رقم قرارداد مربي��ان و بازيكنان داخلي را 
به شكلي سرسام آور بالا برد، به طوری كه تصور 
مي شد يك شوخي مضحك اس��ت، اما واقعيت 
محض بود. ح��الا اما بعد از جا افت��ادن رقم هاي 
كلان، فدراسيون فوتبال ابتدا بحث كنترل و سقف 
قراردادها را پيش كشيد، داستاني كه پيشتر هم 
مطرح شده بود، اما شكست خورده بود و سپس 
قلم قرمز كش��يد روي قانون م��ن درآوردي منع 

استفاده از بازيكن و مربي خارجي. 
    

لغو اين قانون كه در قبال عدم ثبت شكايت جديد 
از فوتبال ايران كه هزينه هاي هنگفت مالي را روي 
دست آن می گذاشت، مي تواند اتفاق خوبي باشد. 
هرچند بعيد است شاهد تنزل چشمگير رقم عقد 
قراردادها باشيم، اما اين مي تواند گام قابل قبولي 

باش��د برابر قوانيني كه بي هيچ منطق و بررسي 
وضع مي شوند. با وجود اين دادن مجوز به حضور 
مربيان و بازيكنان خارجي نيز بايد براساس اصول 
و قاعده اي باشد كه كما في السابق علاوه بر خالي 
كردن جيب ملت، آبروي فوتب��ال ايران را نيز در 

مجامع بين المللي چون فيفا خدشه دار نكند. 
    

نظارت، مهم ترين اصل در هر تصميمي است كه 
اتخاذ مي شود. در تمام دنيا شاهد حضور مربيان 
و بازيكنان خارجي هستيم و اين مسئله توانسته 
باعث بالا رفتن سطح فني فوتبال در دنيا شود و 
اين تبادل اطلاعات و توانمندي بدون ش��ك به 
سود فوتبال ايران است، البته به شرط آنكه قبل 
از هر چيز فيلتري براي جذب بازيكنان و مربيان 
خارجي وجود داشته باشد تا مثل هميشه شاهد 
حيف و ميل بيت المال و هزينه كردن پاي نفراتي 
نباش��يم كه كوچك ترين س��ودي براي فوتبال 

ايران ندارند. 
نظارت بر جذب بازيكنان و مربيان توانمند خارجي 
اما تنها مسئله نيست و نظارت بر تعهد باشگاه ها بر 
قراردادهايي كه مي بندند نيز اصل مهمي است كه 
بي توجهي به آن مي تواند بار ديگر سيل شكايت 

بازيكنان و مربياني را روانه فيفا كند كه موفق به 
گرفتن مطالبات و حق و حقوق خود از باشگاه هاي 

ايراني نشده اند. 
    

عدم نظ��ارت بر عقد قرارداد بازيكن��ان و مربيان 
خارجي و مهم تر از آن عدم تعهد باشگاه ها براي 
پرداخت حق و حقوق اين نفرات طي س��ال هاي 
گذش��ته ضربه هاي جبران ناپذيري را به فوتبال 
ايران  زده اس��ت، به طوري كه از يك سو مبالغي 
حتي چند برابر اصل آنچ��ه در برگه هاي قرارداد 
ثبت ش��ده از جيب مردم رفته و از س��وي ديگر 
ش��كايت هاي پرتع��داد و متع��دد از بي تعهدي 
باشگاه هاي ايراني و حتي فدراسيون فوتبال آبروي 
فوتبال ايران را در دني��ا، به خصوص در فيفا برده 
اس��ت و اكنون با توجه به لغو قانون منع استفاده 
از بازيكن��ان و مربيان خارجي، فدراس��يون بايد 
تدبيري اساسي در اين راستا بينديشد و باشگاه ها 
را ملزم كن��د به متعهد ب��ودن ب��ه قراردادهايي 
كه مي بندند تا كمافي الس��ابق ش��اهد اتفاقات 
ناخوشايند و لشكركشي خارجي ها به فيفا و هدر 

رفتن بيت المال نباشيم.
    

البته رئيس فدراسيون فوتبال در خصوص  ساز و 
كار جديد بعد از لغو قانون منع خارجي ها تأكيد 
دارد كه در جلسه هيئت رئيس��ه سازمان ليگ، 
اس��تانداردهای س��ختگيرانه اي در نظر گرفته 
شده تا باز ش��دن دست باش��گاه ها براي جذب 
مربي و بازيك��ن خارجي باعث باز ش��دن دوباره 
پرونده های جدي��د عليه فوتبال اي��ران در فيفا 
نشود: »در جلسه اي كه در هيئت رئيسه سازمان 
ليگ داشتيم، مصوب و استانداردهايي را تعريف 
كرديم. باشگاه ها نمي توانند بازيكنان بي كيفيت 
جذب كنند. قطعاً مربي و بازيكن خارجي با آيتم ها 
و شاخص هايي كه تعريف ش��ده است مي توانند 
جذب ش��وند. جزئيات جذب بازيك��ن خارجي 
بسيار سختگيرانه اس��ت. اگر هر تيمي بخواهد 
بازيكن خارجي بگيرد بايد در صندوقي كه ايجاد 
كرديم گارانتي بدهد تا بتواند مطالبات  خارجي ها 
را پرداخت كند و بدهي تازه اي به وجود نيايد. به 
مربياني هم كه بخواهند چرخشي كار كنند اجازه 
كار نخواهيم داد. اين مس��ائل شايس��ته فوتبال 
حرفه اي نيست و خيلي از رفتارهاي گذشته براي 

برخي مربيان رؤيا مي شود.« 
    

حرف هاي عزيزي خ��ادم مي تواند اميدوار كننده 
باش��د، اما مس��ئله اين اس��ت كه فوتبال ايران 
حرف هاي سفت و س��خت و اين چنينی زياد به 
خود ديده اس��ت و آنهايي كه پيشتر نيز اقدام به 
وضع قوانيني چون سقف قرارداد و منع دروازه بان 
و س��پس مربي و بازيكن خارجي كرده بودند نيز 
دفاعيات جال��ب توجهي داش��تند از اقدامات و 
تصميمات خود و وعده هاي خوبي نيز در اين راستا 
داده بودند كه البته به هيچ يك از آنها جامه عمل 
پوشانده نشد. در حالي كه گوش فوتبال ايران از 
اين حرف ها پر اس��ت، حالا بايد ديد فدراسيون 
عزيزي خادم مي تواند پ��اي وعده هايي كه داده 
بايستد و با سازوكارهاي سفت و سختي كه دم از 
آن مي زند مانع از باز شدن پرونده هاي تازه در فيفا 
شود يا اين داستان هم به روال قبل پيش مي رود!

جذب خارجی در فوتبال يا دلالی و خوردن بيت المال!
بررسي لغو قانون منع جذب بازيكن و مربي خارجي و تأثير آن بر فوتبال باشگاهي

پايان قرارداد سرمربيان آزاد و فرنگي 
قرارداد »محمد بنا« و »غلامرضا محمدي« س��رمربيان تيم هاي ملي 
كش��تي آزاد و فرنگي و همچنين كادر مربيگري اي��ن دو تيم با پايان 
بازي هاي المپيك به اتمام رسيد. حال بايد ديد كه كادر فني تيم هاي 
ملي با توجه به فاصله حدود دو ماهه تا پيكارهاي قهرماني بزرگسالان 
جهان دس��تخوش تغيير خواهد ش��د يا اينكه آنها ب��ه كار خود ادامه 
خواهند داد. مسابقات كشتي آزاد و فرنگي قهرماني بزرگسالان جهان 

از 10 تا 18 مهر ماه در اسلو پايتخت نروژ برگزار مي شود. 

تجليل از پارالمپيكي هاي تهران
مراس��م تجليل از ورزش��كاران و كادر فني اس��تان تهران اعزامي به 
بازي هاي پارالمپيك توكيو روز يك ش��نبه 24 مرداد س��اعت 9 صبح 
با حضور نص��رالله پريچهره، مديركل ورزش و جوانان اس��تان تهران و 
مس��ئولان و مديران اين اداره كل در مح��ل اداره كل ورزش و جوانان 
استان تهران برگزار مي شود. در اين مراسم قرار است از داوود عليپوريان 
و صادق بيگدلي )واليبال نشسته(، رضا زندي )تيروكمان(، وحيد نوري 
)جودو(، اصغر عزيزي و رايحه شهاب )پاراتكواندو(، روح الله رستمي و 
حامد صلحي پور )پاراوزنه برداري(، عباس آقاكوچكي )مربي بسكتبال 
با ويلچر(، زينب علي اكبري )مربي تيراندازي(، عاطفه كشاورز و پيام 
خانلري )مربي پاراتكواندو(، علي فخرآور، علي اصغر رواس��ي و احمد 
ش��كري )كادر فني پاراوزنه برداري(، الهه مهرب��ان و مهدي احمدي 
)پاراتكواندو( و فريد صائبي )مربي واليبال نشسته( تجليل به عمل آيد. 

وزنه برداري بي برنامه بود
سجاد انوشيرواني، نايب قهرمان وزنه برداري المپيك لندن گفت: »شايد بايد 
خوشحال باشيم كه دو سهميه داشتيم، چون اگر تعداد سهميه ها بيشتر بود، 
برنامه اي براي آماده سازي ديگر نفرات نداشتيم. مدال نقره علي داوودي همه 
را خوش��حال كرد و بايد به او تبريك گفت. از زماني كه مسابقات گزينشي 
المپيك آغاز شد، دچار بي برنامگي بوديم و ورزشكاران سردرگم بودند. همين 
بي برنامگي باعث شد نام كيانوش رستمي براي مسابقات سوئيس رد نشود و 
سعيدعلي حسيني را هم راحت از دست داديم. كيانوش رستمي مي توانست 
بهتر مديريت شود و س��هراب مرادي را در المپيك داشته باشيم، اما تمام 
پتانسيل ها را از دست داديم. ابهامات زيادي در خصوص اين مسئله وجود 
دارد و اذهان عمومي را بهم ريخته است. كميته ملي المپيك و فدراسيون 
وزنه برداري بايد در اين زمينه پاسخگو باشند و شفاف سازي كنند چه اتفاقي 

رخ داده است كه سهراب مرادي نتواند در المپيك شركت كند.«

المپيك ارزشش را داشت؟!
زندگ��ي در حباب المپيك براي س��اكنان 
دهكده سخت بود. با اينكه توماس باخ مدعي 
بود جاي خالي تماشاگران احساس نمي شود، 
ولي حقيقت اين نبود و اين مسئله در همه 
مسابقات كاملًا به چشم مي آمد. در رقابتي 
جهاني كه نف��رات اول دنيا و رك��وردداران 
حضور داشتند، مربيان تنها تشويق كنندگان 
آنها بودند. المپيك با شور و هيجانش زنده 
است، در حالي كه در بازي هاي توكيو حتي 
خود مردم ش��هر ميزبان نيز س��همي در اين شور نداش��تند. خود رئيس 
IOC نيز مي داند بازي هاي 2020 موفقيتي براي ش��ان در پی نداش��ته 
است. به نظر مي رسد دليل اصلي باخ و متحدانش براي برگزاري المپيك 
اين بود كه نش��ان دهند انس��ان بر ويروس كرونا غلبه كرده است! اجراي 
قوانين سختگيرانه، انجام تست هاي متعدد و قرنطينه كردن اطرافيان فرد 
مشكوك براي رسيدن به اين هدف بود. تحمل اين وضع آنقدر سخت بود 
كه بسياري از مدال آوران براي بازگشت به خانه لحظه شماري مي كردند. 
البته محدوديت هاي شبانه روزي كارايي زيادي داشت؛ از مجموع 571 هزار 
تست كرونايي كه از پرسنل بازي ها گرفته شد تنها 2صدم درصد مثبت بود. 
ژاپني ها براي مصون نگه داشتن پرسنل شاغل در دهكده و مسابقات با آنها 
مثل مبتلايان به طاعون رفتار و قوانين »وضعيت اضطراري« را در خصوص 
آنها به بهترين شكل اعمال كردند. در حالي كه اوضاع توكيو با دهكده بازي ها 
كاملاً فرق داشت. ساكنان توكيو حالا اين سؤال را از خود مي پرسند كه آيا 
بازي هاي المپيك در اين شرايط ارزشش را داشت. براي ژاپني ها قابل قبول 
نبود كه در كشور خود پاي تلويزيون بنشينند و بازي ها را تماشا كنند. شايد 
رئيس كميته بين المللي المپيك از برگزاري بازي ها در اوج كرونا خوشحال 
باشد اما ا گر موفقيتي هم باشد متعلق به ورزشكاراني است كه بدون هوادار و 
با تحمل مقررات سخت در توكيو حاضر شدند، نه توماس باخ. ژاپني ها بابت 
برگزاري بازي هاي اين دوره به خود می بالند و قطعاً اگر كرونا نبود بهتر از 
اين ها ميزباني مي كردند. دوره بعدي را پاريسي ها ميزبان خواهند بود و تا آن 

زمان ممكن است اتفاقات عجيب ديگري رقم بخورد.

اوليور براون

 تلگراف

يكي جلوي تيم هاي صنعتي را بگيرد
در خبرها آمده بود كه يكي از تيم هاي صنعتي ليگ برتري به بازيكنان 
خوب فصل گذش��ته لي��گ پيش��نهاد 20 و 25 ميلياردي داده اس��ت. 
پيشنهادي وسوسه انگيز كه البته مي تواند فتح بابي براي پرداخت هاي 

بيشتر و افسارگسيخته تر هم باشد. 
همين هفته قبل بود كه با ورود سازمان بازرسي كل كشور به بحث سقف 
قراردادهاي بازيكنان فوتبال به ويژه ليگ برتري ها اين اميدواري به وجود 
آمده بود كه با زير ذره بين قرار گرفتن قراردادها و توجه ويژه به بحث ورود 
تيم هاي صنعتي در اين مقوله حداقل شاهد جمع و جور شدن اين ولنگاري 
باشيم، اما گويا كار اينقدر از دست آقايان در رفته كه حتي تهديد، دستور 
و قانون هم كاري از پيش نمي برد و تيم ها و باشگاه هاي صنعتي هر كاري 

دل شان مي خواهد انجام مي دهند. 
البته دليلش كاملًا مشخص است؛ اينگونه تيم ها جلوي چشم نيستند و 
معمولاً هم هوادار ندارند بنابراين هيچگونه رصدي نمي شوند و با خيال 
راحت سر كيس��ه را ش��ل مي كنند. در عوض تيم هايي كه جلوي چشم 
هستند و سروصدا زياد دارند بايد بابت قراردادهايي كه منعقد مي كنند 
پاسخگو باشند كه البته كار بسيار درست و قانونمندي است، ولي اينكه چرا 
اين قانونمندي نيم بند فقط در خصوص تيم هاي مطرح اجرا مي شود را بايد 
از آقايان پرسيد. تيم هاي صنعتي شايد جلوي چشم هوادار فوتبال نباشند، 
اما تراز مالي آنها مطمئناً مقابل چشم مسئولان هست. حال بايد سؤال كرد 
كه چرا برای يك بار هم كه شده جلوي اين اقدامات كه باعث افزايش بي رويه 

قيمت بازيكنان و عقد قراردادهاي نامتعارف مي شود گرفته نمي شود؟
آنچه اين روزها شنيده و ديده مي شود يك دهن كجي آشكار به جلسه هفته 
گذشته سازمان بازرسي كل كشور با مديران باشگاه هاي فوتبال است و ثابت 
مي كند كه تيم هاي صنعتي به هيچ قانوني پايبند نيستند و بدتر اينكه اين 
بي قانوني دستاويزي مي شود براي بقيه تا براي حفظ بازيكنان خود رو به 

عقد قراردادهايي با مبالغ بالا بياورند. 
به طور حتم تيم هاي مطرح وقتي ببينند باشگاه هاي صنعتي حاضرند براي 
جذب بازيكنان شان اينگونه خرج كنند، سقف قرارداد را رعايت نمی كنند 
و مجبور می شوند مبلغ را بالاتر ببرند تا بتوانند بازيكنان خود را حفظ كنند. 
به اين ترتيب بايد منتظر عقد قراردادهايي با مبالغ بالا و بالاتر هم بود و بعيد 

نيست كه از مرز 25 ميليارد هم بگذرد. 
جلوي اين اتفاق بايد همين حالا گرفته شود. اتفاقي كه درست يك هفته 
بعد از تشكيل جلسه براي مشخص شدن سقف قراردادها رخ داده و نشان 
مي دهد كه فوتبالي ها نه تنها قانون مدار نيستند، بلكه ترسي هم از مبادي 
اجراي قانون ندارن��د. بايد مقابل روندي كه تيم ه��اي صنعتي در پيش 
گرفته اند ايستاد تا كار بيشتر از اين از دست در نرود و بيت المال بيش از اين 
غارت نشود. سازمان بازرسي كل كشور حتماً برنامه هاي خاصي براي مقابله 
با اين موضوع دارد كه بهتر است هرچه زودتر عملياتي شود و از روي كاغذ 
به ميدان عمل بيايد، والا كار چنان از دست مي رود كه ديگر از دست كسي 
كاري برنمي آيد و بايد شاهد افزايش بيشتر و بيشتر رقم قرارداد بازيكناني 

باشيم كه حتي به اندازه درصد  كوچكی از قراردادشان هم نمي ارزند.


